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H7N9鳥フル最新情報：  

多くの衛生計生委情報を総合すると、最近南方の福建省や浙江、広東、上海などの四つの省市で新たに

4 名のヒト感染 H7N9 鳥インフルエンザ患者がでているが、うち、浙江と広東で夫々2 名、福建と上海で夫々

1 名が含まれている（宮本注：当文章では 2 省で 2 名ずつ、福建と上海で 1 名ずつという風に読めますが、

これだと 6 名になり、タイトルの 4 名とは異なります！つまり 6 名が正しくタイトルが間違いというこ

と！）。広東省の一名は 71 歳で 15 日に死亡、福建省で増えた患者は危篤状態。 これまでと比較してみる

と、最近の気候は異常であるが、広東省疾病管理センターの首席専門家の何剣峰の分析によると、ヒト感

染 H7N9 鳥インフルエンザの発生と暖冬には直接の関係があるとの明確なエビデンスはないとしている。

冬から春にかけては気道感染症のピーク時期であり、専門家は市民に適切な予防管理措置を採る様に、食

用には極力冷凍製品をと呼びかけている。 

 

福建省の患者 1名は危篤 

1 月 15 日、福建省衛生計生委は、同省で 15 日に 1 名のヒト感染 H7N9 患者が確診されたと発表。 

患者(FT#184)は、 

泉州市南安在住の 30 歳男性、曽＊＊さん、石材加工（新情報です）に従事。  

泉州の某医院にて入院治療中だが現在危篤（2 月 10 日に死亡したことは既報通り：FT#184 の患者です）。 

1 月 10 日、福建省で 1 名のヒト感染 H7N9 鳥インフルエンザ患者が発見されたが、これは入冬以来福建

省では初の患者である。 当該患者は治療の甲斐なく死亡している。 

 

情報によれば、 

患者は、 

泉州市恵安県在住の 38 歳男性、曽＊＊さん(FT#163)、 

1 月 3 日に咳と息切れなどの症状が現れたが、医師にはかからなかった。  

もともと肺結核と塵肺等の病歴を持っていた。 

 

上海市でも 1名増（この情報、FIC 全球流感諮詢網ではいまだにアップされていません：抜けです） 

1 月 16 日、上海市衛生計生委は、上海市で 1 名のヒト感染 H7N9 鳥インフルエンザ報告患者が確診された

と発表。 

 

患者 1 (FT#190)は、 

安徽省蕪湖市戸籍の楊＊＊さん、54 歳男性 

1 月 15 日、確診され、上海市の某医院にて治療中。 

国家規定に基づき、2013 年 11 月 1 日から上海市はヒト感染 H7N9 鳥インフルエンザを乙類伝染病として

管理している。（http://www.wsjsw.gov.cn/wsj/n422/n424/u1ai132441.html では出ているのですが、2 月 19 日

午後 16 時時点では FIC は全く触れていません） 

 

広東省新たに 2名確診、確診された人数は 20人に達し死亡者は 2名 

昨日（1 月 16 日です）、広東省衛生計生委は、広東省でヒト感染 H7N9 鳥インフルエンザ患者 2 名が確

診されたが、陽江市で確診された第三番目の患者は死亡。これまでに広東省では 20 名の確診患者、2 名の

死亡者が報告されている 

 

海珠区と禅城区で 1名ずつ増加 

発表によれば、 

患者 1 は（FT#187） 

広東省広州市海珠区在住の 59 歳男性 傅＊さん、退職者、 

1 月 16 日ヒト感染 H7N9 鳥インフルエンザ患者と確診され、 
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広州市の定点収容治療医院に入院中だが、現在病状は安定している。 

患者 2 は、（FT#188） 

広東省仏山市禅城区在住の 76 歳女性の万＊さん、退職者、 

1 月 16 日ヒト感染 H7N9 鳥インフルエンザ患者と確診され、 

仏山市の定点収容治療医院に入院中だが、現在危篤。 

統計では、現在仏山は報告例の一番多い都市となっており、合計 8 名が患者として報告されている。 

 

このほか、省衛生計生委は、陽江市で 1 月 6 日に報告された 71 歳の患者李＊（FT#153）さんは、呼吸

循環器の衰弱により治療の甲斐なく、1 月 15 日 23 時 10 分に死亡している。 李＊さんは、広東省で二人

目の H7N9 鳥インフルエンザ死亡患者である。 

昨日（1 月 16 日です）、李＊患者の治療をしていた陽江市人民医院 ICU（正式病院名をリスト FT#153 に

反映しています）の周敦栄主任は、この患者に対しては、抗ウィルス製剤や免疫治療、呼吸支持、重要器

官機能のモニタリングと保護、栄養支持など各種の治療方式をとったが、患者が重症患者であり、あっと

いう間に急性の呼吸逼迫症候群を発症したのに加え、高齢であることや肺部に基礎疾病があったことなど

により、多臓器機能不全に陥り最終的に治療の甲斐なく死亡したと話してくれた。周敦栄主任は、今後の

ヒト感染 H7N9 鳥インフルエンザ患者の治療戦略の上で、高齢患者、特に肺部疾病のある人には、より気

圧性外傷の防止を重視することが重要だと語った。このほか、情報によれば陽江第一番目の患者は既に広

州に治療の為、転送され、第二例の患者は現在病状が比較的に安定しているものの未だ危篤状態にあり、

観察治療中とのことだ。 

 

浙江省で 2名増加 

14 日（1 月 14 日です）、浙江省衛生計生委は、同省で 13 日に感染患者 2 名が確診されたと発表。 これ

まで、2014 年になってからの 14 日間で H7N9 鳥インフルエンザ患者が確診されている。 

 

患者 1 は（FT#178）、 

杭州市濱江区在住の 29 歳男性、林＊＊さん 

1 月 13 日、ヒト感染 H7N9 鳥インフルエンザと確診された。 

杭州市の某医院にて治療中だが、現在重症。 

患者 2 は（FT#179）、 

杭州市蕭山区在住の 58 歳男性、顧＊＊さん、労働者 

1 月 13 日、ヒト感染 H7N9 鳥インフルエンザと確診された。 

杭州市の某医院にて治療中だが、現在危篤。 

 

専門家：暖冬と鳥インフルエンザの直接的な関係は確定できない 

往年の同時期と比して最近の気候は異常であり、特に北方地区では『暖冬』となっている、何剣峰は、

明確にヒト感染 H7N9 鳥インフルエンザの発生と暖冬との直接的関係を示すエビデンスはないという。 

何剣峰： 暖冬の影響については、これまでのところ、多くのメカニズム上特に明確なものはありません。 

中国疾病管理センターの馮子健副主任は、冬から春にかけては気道感染症のピーク時期であり、これか

ら後も H7N9 患者が散発的に発生する可能性はある。 春節に望むに当たり、人々の流動性が増すので、国

民は予防を強化し、自らの防御をしっかりすることが必要だ、という。 

馮子健： サジェスチョンは二つあります。一つには手洗いの励行、白条鶏（「白条」とは（食肉として

の）家禽·家畜の毛や頭·内臓をとったもの）冷凍鶏肉がウィルス感染をするという状況は見つかっていな

いのですが、冷凍肉や鶏肉、たまごの食用は安全ですが、十分加熱してほしいし、加工プロセスの中にお

いては、一般的な食品衛生面からの要求に基づき「生と加熱したものをきちんと分ける」ということはよ

いことなのです。 

 

農業部：鳥類食品を食べることについては安心を 

15 日、農業部が開催した 2014 年の記者発表会の席上、農業部の陳暁華副部長は、ヒト感染鳥インフル

エンザに関する話題に対し記者の質問に答えた。 

ある記者が、南方一部地区ではこれまでに発生していなかったヒト感染鳥インフルエンザが発生してい

るが、現在、鶏やアヒル等の鳥類食品は安全か？と尋ねた。 これに対して、陳暁華副部長は、H7N9 鳥イ

ンフルエンザウィルスの生存能力は比較的に弱い。但し、消費者は、正規のチャネルで購入し、十分加熱

処理をして食用すれば安心できると回答した。 

彼は二つのアドバイスをしている：一つは、正規の市場やスーパーで購入し、冷蔵と食品加工の時には



生ものとそうでないものの分離をすることであり、二つ目は、鳥類と鳥類産品に触れたら直ちに手を洗い、

絶対に死んだ家禽を食べないことだ。 

陳暁華副部長は、更に、「市場での活禽類交易の防疫管理監督を強化せねばならず、厳格に、定期的なマ

ーケットクローズと消毒措置を採らねばならない。 もし、ある地方で感染患者が出現したら、当地政府は

関連規定に基づき、市場の臨時的閉鎖措置を採る」と強調している 

 

本稿は、中国広播網、『南方都市報』、中国新聞網、福建省衛生庁等の報道を総合した内容です。 

編集責任者：暁丹 
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H7N9 avian flu News updated: Relevance to warm winter is not proved on the 
four cases in southern province/city(s) 
Observer Network www.guancha.cn 2014-01-17 10:51:41 Source: CNR News etc. 

 

H7N9 avian flu Latest News: 
According to the statistics of the many Health and Family Planning Commission (HFPC), four cases of H7N9 

avian flu have been newly added in four southern provinces/city, namely Fujian, Zhejiang, Guangdong and Shanghai 

in the recent days. Among them, there are 2 cases from Zhejiang and Guangdong, 1 case each from Fujian and 

Shanghai. (Miyamoto’s note: This title is misleading! 2 cases from 2 provinces, and 1 case respectively from Hujian 

and Shanghai means 6 cases but not 4 cases!!!) 

A 71-year-old patient in Guangdong died on January 15, new cases in Fujian are critical. Compared with previous 

years, the recent climate is rather abnormal, however, according to analysis by He Jianfeng, chief expert of 

Guangdong CDC, there is currently no clear evidence that the occurrence of H7N9 bird flu is directly related to warm 

winter. Since winter and spring are the peak season of respiratory diseases, experts advise the public to make 

prevention and control measures and try to eat chilled chickens. 

 

Fujian added a newly diagnosed case of H7N9: Critical 
Fujian Provincial Health and Family Planning Commission January 15 reported that the province newly diagnosed 

one case of H7N9 avian flu, 

 

The patient (FT#184) is: 

Name: Zeng XX 

Gender: Male 

Age: 30 years old 

Current Domicile: Nanan city of Quanzhou city in Fujian province 

Occupation: Stoneworker 

Current Situation: Critical, now under treatment at a certain hospital in Quanzhou city 

 

On January 10, 2014, a case of H7N9 avian flu was found in Fujian Province. This is the first case found in Fujian 

province since this winter, and the patient has died in spite of hospital’s effort. 

 

The patient (FT#163) is: 

Name: Zeng XX 

Gender: Male 

Age: 38 years old 

Current Domicile: Huian county of Quanzhou city in Fujian province 

Date of Onset: January 3, 2014, started with cough, asthma and other symptoms, but got no treatment 

Clinical History: Has a history of tuberculosis, pneumoconiosis 

Current Situation: Critical, now under treatment at a certain hospital in Quanzhou city 

 

Shanghai found a new case of H7N9 avian flu 
Shanghai Health and Family Planning Commission (HFPC) on January 16, 2014 notified that Shanghai reported a 

diagnosed case of H7N9 avian flu. 

 

The patient (FT#190) is: 

Name: Yang XX 

http://www.guancha.cn/society/2014_01_17_200371.shtml


Gender: Male 

Age: 54 years old 

Registered Domicile: Wuhu city in Anhui province 

Date of Diagnosis: January 15, 2014 

Current Situation: admitted to a certain hospital in Shanghai city 

 

According to state regulations, from November 1, 2013, the city has put H7N9 avian flu into the Class-B category 

of infectious diseases for management. 

 

Guangdong added newly diagnosed 2 H7N9 cases: Guangdong have already reached 20 cases, 2 deaths 
Yesterday, Health and Family Planning Commission of Guangdong Province informed that Guangdong confirmed 

2 cases of H7N9 avian flu; Yangjiang’s third case has died. So far, a total of 20 diagnosed cases were reported in 

Guangdong, two have died. 

 

Haizhu District, Chancheng District respectively added 1 case 
According to the report, 

 

The patient (FT#187) is: 

Name: Fu X 

Gender: Male 

Age: 59 years old 

Occupation: Retired 

Current Domicile: Haizhu district of Guangzhou city in Guangdong province 

Date of Diagnosis: January 16, 2014 

Current Situation: admitted to a designated hospital in Guangzhou city, currently in stable condition 

 

The patient (FT#188) is: 

Name: Wan X 

Gender: Female 

Age: 76 years old 

Occupation: Retired 

Current Domicile: Changcheng district of Foshan city in Guangdong province 

Date of Diagnosis: January 16, 2014 

Current Situation: admitted to a designated hospital in Foshan city, currently in critical situation 

 

Statistics show that Foshan is currently reporting the largest city in number of diagnosed cases, a total of 8 cases 

were reported. 

In addition, the provincial health commission said, Mr. Li a 71-year-old male, and a human case of H7N9 avian flu 

reported by Yangjiang City on January 6, 2014 died at 15:10 on January 15, 2014(FT#153) due to respiratory failure. 

Mr. Li is the second death case in Guangdong province. 

Yesterday, Zhou Dunrong, the director of Yangjiang City People's Hospital ICU, and the doctor who treated the 

patient Mr. Li said, they have taken a variety of treatment methods such as antivirus, immunotherapy, respiratory 

support, monitoring and protection of vital organ functions, nutritional support, etc. to the patient, however, the 

patient was a severe case, and the rapidly developed acute respiratory distress syndrome, combined with advanced 

age, having underlying diseases of the lungs, all of these led to multiple organ failure, finally rescue ineffective and 

died. Zhou Dunrong said that in the later treatment strategy of human infection with H7N9 cases, elderly patients, 

especially to those who have the original disease of lungs should pay attention to prevent barotrauma. In addition, it is 

understood that the first case of Yangjiang has been transferred to Guangzhou for treatment, though the second case is 

relatively stable condition, is still critically ill, still in ICU for further treatment. 

 

Zhejiang added two new cases 
On January 14, 2014, Zhejiang Provincial Health and Family Planning Commission (HFPC) issued a circular 

noting that another 2 cases of H7N9 avian flu were found in Zhejiang Province on January 13, 2014. At this point, 11 

cases infected with H7N9 avian flu have been diagnosed in 14 days since the beginning of 2014. 

 

The patient (FT#178) is: 

Name: Lin XX 

Gender: Male 

Age: 29 years old 

Occupation: Farmer 



Current Domicile Binjiang district of Hangzhou city in Zhejiang province 

Date of Diagnosis: January 11, 2014, diagnosed as H7N9 avian flu 

Current Situation: Critically ill. Admitted in a certain hospital in Hangzhou city 

 

The patient (FT#179) is: 

Name: Gu XX 

Gender: Male 

Age: 58 years old 

Occupation: Worker 

Registered Domicile: Xiaoshan district of Hangzhou city in Zhejiang province 

Date of Diagnosis: January 13, 2014, diagnosed as H7N9 avian flu 

Current Situation: Critically ill. Admitted in a certain hospital in Hangzhou city 

 

Experts: Not sure whether the high incidence of avian flu is directly related to warm winter 
Compared with the same period in previous years, the recent climate is rather abnormal. In particular, there is 

"warm winter" in northern parts of China. He Jianfeng said there is currently no clear evidence that the occurrence of 

H7N9 bird flu is directly related to warm winter.  

He Jianfeng: The effect of warm winter on it, many of us have not had any particularly clear conclusion. 

Feng Zijian, deputy director of China CDC, said that winter and spring are the high season for respiratory 

infectious diseases and that there will be more sporadic cases of H7N9 virus infection. Since the Chinese New Year is 

approaching, the mobility of personnel shall increase, and the public should strengthen its prevention, 

Do self-protection well: Feng Zijian: I have two suggestions, the first one is washing hands frequently, and we 

have not found that the consumption of chilled chicken with chickens and chickens caused the virus infection. Chilled 

chickens and chickens are safe to eat, and cook them in the heat. During the process, the general requirements of food 

hygiene, to separate to be cooked and raw. 

 

Ministry of Agriculture: Eating poultry foods can be assured 
On January 15, 2014, at the year’s first press conference held by the Ministry of Agriculture, Vice Minister of 

Agriculture Chen Xiaohua answered questions from reporters on hot topics such as current avian flu.  

A reporter asked: People in southern part of China have been infected with bird flu recently. Are poultry and other 

food products safe? Responding this, Chen Xiaohua said that the H7N9 avian flu virus is less viable. As long as 

consumers buy from the formal channels, cook thoroughly, you can rest assured of consumption. 

He also reminded two points: The first is to buy poultry products from the formal market, formal supermarket, but 

also separate raw and cooked when frozen and food processing. Second, wash your hands immediately if you have 

contact with poultry and poultry products, and never eat dead poultry. 

Chen Xiaohua also stressed that the market should strengthen the supervision of epidemic prevention in live 

poultry transactions, and strictly take measures such as the regularly market closure and disinfection and so on. Once 

a case of human infection has occurred in a place, the local government may temporarily suspend the market 

according to relevant regulations. 
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H7N9 禽流感最新消息：南方 4 省市新增 4 例 未证实与暖冬有关 
观察者网 www.guancha.cn 2014-01-17 10:51:41 来源：中广网等  
--------------------------------------------------------------------------------  

H7N9 禽流感最新消息：综合多地卫计委消息，近日南方福建、浙江、广东、上海等四省市新增 4 起人感染 H7N9

禽流感病例，其中浙江和广东各 2 例，福建和上海各 1 例。广东 1 位 71 岁患者于 15 日死亡，福建新增病例处于危

重状态。与往年相比，近期气候较为异常，但广东疾控中心首席专家何剑锋分析，目前并没有清晰的证据表明，人

感染 H7N9 禽流感的发生与暖冬有直接关系。由于冬春是呼吸道疾病高发季节，专家提醒市民做好防控措施，尽量

食用冰鲜鸡。 

 

福建新增 1 例人感染 H7N9 危重病例 

福建省卫生计生委 1 月 15日通报，福建 15 日新确诊 1 例人感染 H7N9 禽流感病例，患者(FT#184) 曾 某某，男，

30 岁，现住泉州南安，从事石材加工，目前病情较危重，在泉州某医院住院治疗。 

1 月 10 日，福建省发生 1 例人感染 H7N9 禽流感病例。这是入冬以来，福建省发现的首例病例，该患者经抢救无

效死亡。 

据了解，患者 (FT#163) 曾某某，男，38 岁，居住于泉州市惠安县。他 1 月 3 日出现咳嗽、气喘等症状，但未

就诊，曾有肺结核、尘肺等病史。 



 

上海新增 1 例人感染 H7N9 禽流感 

上海市卫生计生委 1 月 16 日通报，上海市报告 1 例人感染 H7N9 禽流感确诊病例。患者(FT#190)杨某某，男，54

岁，安徽省芜湖市户籍。于 1 月 15 日确诊，现在本市某医院治疗。根据国家规定，从 2013 年 11 月 1 日开始本市

已将人感染 H7N9 禽流感纳入乙类传染病进行管理。 

 

广东新增 2 例 H7N9 病例确诊人数已达 20 人死亡 2 人 

昨日，广东省卫生计生委通报，广东确诊 2 例人感染 H7N9 禽流感病例，阳江市确诊的第三例病例死亡。至此广

东共报告 20 例确诊病例，死亡两人。 

 

海珠区、禅城区各增 1 例 

根据通报，病例一（FT#187）傅某，男，59 岁，退休人员，现住广州市海珠区。1 月 16 日确诊为人感染 H7N9

禽流感病例，目前病情稳定，在广州市的定点收治医院住院。 

病例二（FT#188）： 

万某，女，76 岁，离退人员，现住佛山市禅城区。1 月 16 日确诊为人感染 H7N9 禽流感病例，目前病情危重，在

佛山市的定点收治医院住院。统计显示，目前佛山是报告确诊病例最多的城市，共报告 8 例病例。 

另外，省卫计委表示，阳江市 1 月 6 日报告的 1 例人感染 H7N9 禽流感病例 71 岁的李某（FT#153），因呼吸循环

衰竭抢救无效，于 1 月 15日 23 时 10 分死亡。李某是广东省第二例抢救无效死亡的 H7N9 病例。 

昨日，患者李某所在治疗的阳江市人民医院 ICU 主任周敦荣表示，已对该患者采取了抗病毒、免疫治疗、呼吸支

持、重要器官功能监测与保护、营养支持等各种治疗方式，但患者属重症病例，很快发生了并发急性呼吸窘迫综合

征，加之高龄、有肺部基础疾病，导致多脏器功能衰竭，最终抢救无效死亡。周敦荣说，在以后人感染 H7N9 病例

的救治策略上，高龄病人尤其是原有肺部疾病者，更要重视防止气压伤。此外，据了解，阳江第一例患者已转广州

治疗，第二例目前病情相对稳定，但仍危重，仍在监护治疗中。 

 

浙江新增 2 个病例 

14 日，浙江省卫生计生委发布通报，浙江省 13 日再确诊 2 例人感染 H7N9 禽流感病例。至此，从 2014 年开年以

来，14 天时间里已确诊 11 位 H7N9 禽流感感染者。 

患者（FT#178）： 

林某某，男，29 岁，农民，现住杭州滨江区。 

1 月 13 日确诊为人感染 H7N9 禽流感病例。现属重症，在杭州某医院治疗。 

患者（FT#179）：  

顾某某，男，58 岁，工人，杭州萧山区人。 

1 月 13 日确诊为人感染 H7N9 禽流感病例。现属危重，在杭州某医院治疗。 

 

专家：不确定禽流感高发与暖冬有直接关系 

与往年同期相比，近期气候较为异常，特别是北方部分地区出现“暖冬”，何剑锋说，目前并没有清晰的证据表

明，人感染 H7N9 禽流感的发生与暖冬有直接关系。 

何剑锋：暖冬对它的影响，我们很多机理目前还不是特别的清晰。 

中国疾控中心副主任冯子健说，冬春是呼吸道传染病的高发季节，未来 H7N9 病毒散发病例还有增多的可能。随

着春节的临近，人员流动性增加，公众要加强预防，做好自我防护： 

冯子健：我的建议有两个，一个是勤洗手，我们现在没有发现食用鸡肉白条鸡冰鲜鸡导致病毒感染的情况，食用

冰鲜鸡和鸡肉鸡蛋是安全的，加热熟透就行，加工过程中，一般的食品卫生要求，生熟分开就可以了。 

 

农业部：可放心食用禽类食品 

15 日，在农业部举行的 2014 年首场新闻发布会上，农业部副部长陈晓华就当前人感染禽流感等热点话题回答了

记者提问。 

有记者问，南方一些地区不久前发生了人感染禽流感的情况，现在鸡鸭等禽类食品安全吗？对此，陈晓华表示，

H7N9 禽流感病毒生存能力较弱。只要消费者是从正规渠道购买的，做到烹饪熟透，可以放心食用。 

他也提醒两点：一是要从正规市场、超市购买禽类产品，而且在冷藏和食品加工的时候要生熟分离。二是如果接

触了禽类和禽类产品要立即洗手，坚决不吃病死家禽。 

陈晓华还强调，市场的活禽交易要加强防疫监管，要严格落实定期休市和消毒措施。一旦在一个地方发生了人感

染病例，当地可以根据相关规定对市场采取临时性关闭措施。 

 

综合中国广播网、《南方都市报》、中新网、福建省卫生厅等报道     责任编辑:晓丹 
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